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1 Sammanfattning 

I denna samrådsredogörelse sammanställs och sammanfattas hur samråd i projekt Nattavaara 

bangårdsförlängning bedrivits, vilka synpunkter som kommit in från enskilda, myndigheter och 

organisationer samt var yttranden, minnesanteckningar och protokoll finns i sin helhet. I 

samrådsredogörelsen visar Trafikverket hur inkomna synpunkter har beaktats. Arbetet med 

järnvägsplanen påbörjades under våren 2020. I denna samrådsredogörelse sammanfattas samråd inför 

Länsstyrelsens beslut om betydande miljöpåverkan och samråd vid utformning av järnvägsförslaget. 

Samråd inför Länsstyrelsens beslut om betydande miljöpåverkan 

Länsstyrelsen uttrycker i sitt tidiga yttrande på samrådsunderlaget att de inte delar Trafikverkets 

preliminära bedömning att omgrävningen av Saitijoki inte behöver ett Natura 2000-tillstånd. 

Länsstyrelsen anser att omgrävning av en bäckfåra är en åtgärd som riskerar att påverka bäcken på ett 

betydande sätt och därmed miljön i Natura 2000-området, varför åtgärden ska prövas i ett 

tillståndsärende (Natura 2000-tillstånd). Under samrådet har det inkommit synpunkter om påverkan 

på närliggande fastigheter till följd av eventuellt markintrång, buller och påverkan på energibrunnar. 

Det har inkommit synpunkter om att det finns ett behov av en planskild korsning om plankorsning 

Rallarevägen stängs samt vikten av rätt placering och efterföljande underhåll av nytt stängsel. Vidare 

har det inkommit synpunkter kring den befintliga väntsalen, nytt väderskydd och ny plattform, vikten 

av bra och tydlig skyltning i området samt behovet av upprustning av stationsmiljön. Synpunkter om 

vikten av att ta hänsyn till barnperspektivet i byggskedet har inkommit, liksom synpunkter om att det 

gamla grusgropsspåret bör tas bort och banvallen saneras. Rivning av det gamla grusgropsspåret ingår 

inte i järnvägsplanen men Trafikverket planerar att ta med det i kommande skeden (bygghandling och 

produktion).  

Samråd vid utformning av järnvägsförslaget 

Länsstyrelsen meddelade 2021-05-11 att projektet kan antas medföra en betydande miljöpåverkan. 

Bedömningen grundas i den planerade kurvrätningen söder om driftplatsen vilken medför ingrepp i 

vattendraget Saitijoki som ingår i Natura 2000-nätverket. I övrigt sker utbyggnaden huvudsakligen 

inom befintligt stationsområde med redan påverkade områden.  

Under samrådstiden 2022-04-09 – 2022-05-10 inkom åtta yttranden, varav sju från privatpersoner. 

Inkomna synpunkter handlade bland annat om hur den nya stationsmiljön med ny värmestuga kommer 

utformas och skötas, hur orten påverkas av stängning av plankorsning Rallarevägen samt önskemål om 

en ny passage, behovet av miljömedvetna lösningar och hänsyn till närliggande fastigheter. Det har 

också inkommit synpunkter om att Trafikverket brustit i att informera om projektet och upplevelsen att 

Nattavaara porträtteras negativt.  

Under samrådet på orten 2022-04-21 i Nattavaara Folkets hus diskuterades bland annat hur boende i 

Nattavaara upplever den planerade stängningen av plankorsning Rallarevägen samt möjligheterna till 

en gångpassage. Trafikverket förstår att stängningen innebär en ny barriär men anser inte att en 

planskild passage är samhällsekonomiskt motiverad. Under samrådet diskuterades också möjligheterna 

att bygga en gång och cykelväg/gångfålla vid plankorsningen väg 818. I projektet ingår ingen gång och 

cykelväg men plankorsningen kommer att breddas. Under samrådet diskuterades också instängsling av 

bangården och omgrävningen av Saitijoki. Önskemål framkom om bland annat parkeringar och 

laddstolpar i den nya stationsmiljön. Det framkom också kritik kring bullerutredningen och 

bullermätningar önskades. Konsekvenserna av omgrävningen av Saitijoki diskuterades också. Utöver 

samrådet på orten har Trafikverket vid ett tillfälle samrått med en enskild person om buller och 

vibrationer. 
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Under perioden 2023-03-03 – 2023-04-10 hölls ett kompletterande samråd med boende längs Söder-

vägen om att använda södervägen för byggtrafik under tiden för omgrävningen av Saitijoki. Inkomna 

synpunkter handlade om oro för att byggtrafik skulle innebära en risk för barn. Trafikverket ämnar 

minimera trafiken i så stor utsträckning som möjligt och främst transportera maskiner i början och i 

slutet av tiden för omgrävningen. Dessutom kommer hastigheterna på Södervägen hållas nere i så stor 

utsträckning som möjligt. 

Alla inkomna synpunkter, protokoll, minnesanteckningar etcetera finns diarieförda på diarienummer 

TRV 2020/20395. Samråd inför tillståndsansökan för planerad omgrävning och omlokalisering av 

vattendraget Saitijoki hanteras i en separat samrådsredogörelse, Samrådsredogörelse omgrävning av 

Saitijoki (2021-09-28). 

2 Planläggningsbeskrivning 

Planläggningsbeskrivning för projektet har tagits fram 2021-01-19 och uppdaterats 2022- 02-23. 

Dokumentet planläggningsbeskrivning är sedan maj 2022 inte längre en del av Trafikverkets 

planprocess. Informationen publiceras numera i stället på Trafikverkets projekthemsida. På hemsidan 

finns information om hur och när allmänheten och särskilt berörda har möjlighet att påverka 

planarbetet.  
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3 Samrådskrets 

Projektet har bedömts kunna medföra betydande miljöpåverkan varför samråd ska ske med en utökad 

krets enligt miljöbalken. 

Trafikverket har gjort en bedömning av vilka myndigheter, organisationer och föreningar som kan antas 

bli berörda av projektet. Samrådskretsen har definierats utifrån påverkansområde för projektet. 

Samrådskretsen består av verksamhetsutövare, boende och fastighetsägare inom Nattavaara stations 

närområde, Länsstyrelsen i Norrbottens län, Gällivare kommun, Räddningstjänsten, Skogsstyrelsen, 

Sametinget, ett flertal föreningar och organisationer samt ledningsägare inom aktuellt område, se figur 

1.  

 

 

Figur 1. Samrådskretsen avgränsad med blå linje. Gula linjer visar fastighetsgränser. 

 

Kallelse till samråd på orten har skett via annonsering i lokalpress, på projektets hemsida, samt med 

direkta postutskick.   
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4 Samråd 

4.1. Samråd inför Länsstyrelsens beslut om betydande 
miljöpåverkan (samrådsunderlag) 

Under perioden 27 januari – 25 februari 2021 presenterades samrådsunderlaget, daterade 2021-01-19, 

inför Länsstyrelsens beslut om betydande miljöpåverkan. Under denna tid har kommunen, 

länsstyrelsen, regionen, myndigheter, organisationer och allmänheten fått inkomma med synpunkter 

på samrådsunderlaget och komplettera med förutsättningar inom utredningsområdet. 

Samrådsunderlaget och planläggningsbeskrivningen har skickats till Länsstyrelsen Norrbotten, 

Gällivare kommun och övriga myndigheter, organisationer och enskilda som kan bli berörda enligt 

framtagen samrådskrets. Samrådsunderlaget har även funnits tillgängligt digitalt på Trafikverkets 

hemsida samt fysiskt på Trafikverkets kontor i Luleå, på Handlar’n och byastugan i Nattavaara samt på 

Gällivare kommun från 27 januari 2021. Annonsering har skett i NSD och Norrbottens Kuriren 23 

januari 2021. Inget samrådsmöte har ägt rum i detta skede. 

Mötesserier har upprättats med Länsstyrelsen Norrbotten, Gällivare kommun, Jernhusen och Sveaskog. 

Genomförda möten sammanfattas i inledningen till respektive myndighet eller företag.  

Vid ett antal tillfällen har enskilda tagit kontakt med Trafikverkets projektledare och markförhandlare 

per telefon och mail. 

Det har inkommit 15 stycken yttranden som berör samrådsunderlaget. Samtliga inkomna yttranden 

finns sammanställda i samrådsredogörelsen.  

 

4.1.1. Samråd med Länsstyrelsen Norrbotten 

Samråd om planerad kurvrätning 2020-11-03 

Trafikverket har presenterat projekt Nattavaara bangårdsförlängning på Länsstyrelsen Norrbottens 

beredningsgruppsmöte för väg- och järnvägsärenden 2020-11-03. Trafikverket upplyste specifikt om 

den planerade kurvrätningen samt dess påverkan på Natura 2000-vattendraget Saitijoki för att få en 

indikation på vilket ställningstagande Länsstyrelsen lutar åt.  

 

Synpunkter inkomna under samrådstiden 2021-01-27 – 2021-02-25 

Länsstyrelsen Norrbotten har lämnat ett tidigt yttrande på samrådsunderlaget 2021-02-26. 

Inledningsvis anser Länsstyrelsen att projektet är en angelägen åtgärd för att som helhet öka kapaciteten 

längs Malmbanan för både gods- och persontrafiken.  

Länsstyrelsen vill särskilt uppmärksamma Trafikverket på följande delar inför den fortsatta planeringen 

och det slutliga underlaget inför Länsstyrelsen ställningstagande om betydande miljöpåverkan:  

 

Naturmiljö  

Länsstyrelsen delar inte Trafikverkets preliminära bedömning utan bedömer att omgrävningen av 

Saitijoki kommer att kräva Natura 2000-tillstånd.  

Enligt 7 kap. 28 a§ miljöbalken krävs tillstånd för verksamheter och åtgärder som kan komma att 

påverka miljön i ett Natura 2000-område på ett betydande sätt. Enligt Naturvårdsverkets vägledning 

ska ”kan” i paragrafen utläsas som ”riskerar att”. Länsstyrelsen anser att omgrävning av en bäckfåra är 

en åtgärd som riskerar att påverka bäcken på ett betydande sätt och därmed miljön i Natura 2000-

området. Länsstyrelsen anser därför att åtgärden ska prövas.  
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Länsstyrelsen lyfter att Trafikverket i sin bedömning har vägt in att åtgärden inte kommer påverka 

utpekade naturtyper eller arter. Detta ska dock bedömas först när prövningen har inletts, eftersom 

tillstånd enbart får lämnas om verksamheten inte skadar utpekade naturtyper eller stör utpekade arter.  

 

Miljöskydd 

Länsstyrelsen lyfter vidare att enligt 19 § punkten 7 förordningen (1998:1388) om vattenverksamheter 

kan omgrävning av ett vattendrag med en medelvattenföring som uppgår till högst 1 kubikmeter per 

sekund anmälas hos tillsynsmyndigheten, om åtgärden inte är att hänföra till markavvattning. 

Trafikverket har uppgett att medelvattenföringen i Saitijoki understiger 1 kubikmeter per sekund. Det 

bör därför vara formellt möjligt att hantera åtgärden inom ramen för ett anmälningsärende. 

Länsstyrelsen vill däremot uppmärksamma Trafikverket att det av 23 § förordningen om 

vattenverksamheter framgår att tillsynsmyndigheten i ett anmälningsärende kan besluta om de förbud 

för verksamhetsutövaren som behövs enligt miljöbalken eller, om det behövs med hänsyn till 

verksamhetens påverkan på miljön eller enskilda intressen, förelägga verksamhetsutövaren att ansöka 

om tillstånd enligt 11 kap. 9 § miljöbalken. 

Trafikverket bör också ta i beaktande att det inte är givet att Länsstyrelsen kan godkänna en anmälan 

trots att åtgärden omfattas av 19 § förordningen om vattenverksamheter när åtgärden kräver ett Natura 

2000-tillstånd.  

När det gäller frågan om förorenade områden så är Länsstyrelsens bedömning att en undersökning av 

förekomst och utbredning av föroreningar inom området behöver genomföras innan grävarbeten 

påbörjas.  

 

Kulturmiljö 

Länsstyrelsen anser att det är positivt att Trafikverket har uppmärksammat de kulturmiljövärden som 

finns kring stationen, dessa är däremot inte utpekade som särskilt värdefulla ur ett länsperspektiv och 

omfattas inte av något skydd med undantag för kilometerstolpen.  

Länsstyrelsen konstaterar vidare att kilometerstolpen som står väster om driftsplatsen är registrerad 

som fornlämning i kulturmiljöregistret. Men i och med förändringen av kulturmiljölagen 2014 så är 

lämningar som tillkommit efter 1850 numer i huvudsak inte fornlämningar. Det har däremot inte gjorts 

någon allmän uppdatering i kulturmiljöregistret efter lagändringen varför denna finns kvar i registret.  

För kilometerstolpen gäller istället att den antikvariska statusen är övrig kulturhistorisk lämning. Det 

framgår i handlingen men skulle kunna förtydligas/korrigeras ytterligare eftersom ordet fornlämning 

fortsatt används i delar av texten.  

 

Klimatanpassning  

Länsstyrelsen lyfter att klimatanpassning övergripande handlar om att värna människors liv, miljö och 

egendom, givet de effekter ett förändrat klimat kan innebära. När det gäller vattendrag och 

avvattningsområden är det i plansammanhang väsentligt att i beräkningar av vattenflöden och 

vattenmagasinering ta höjd för de ökade nederbördsmängder som prognosticerats, samt den förändrade 

nederbördskaraktären. För urban planering finns rekommenderade klimatfaktorer som används vid 

beräkning.  

Länsstyrelsens bedömning i detta projekt är att det i första hand handlar om risker kopplat till miljö. 

Det är därför viktigt att väga in klimatfaktorer gällande nederbördsmängder, vattenflöden och 

vattenmagasinering för att kunna bedöma eventuella risker kopplat till de naturvärden som kan 

påverkas.  
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Rennäring 

Länsstyrelsen vill också påtala för Trafikverket om vikten att efter genomförd åtgärd genomföra löpande 

underhåll för så väl det i projektet uppförda stängslet som i det anknytande befintliga viltstängslet inte 

minst med hänsyn till rennäringens funktion. 

 

Trafikverkets kommentar: 

Naturmiljö – Trafikverket tar fram en ansökan om Natura 2000-tillstånd för omgrävning av 

Saitijoki.  

Miljöskydd – Trafikverket tar Länsstyrelsens synpunkter angående vattenverksamhet i 

beaktande. Förekomst och utbredning av eventuella föroreningar inom området kommer att 

utredas i det fortsatta arbetet med järnvägsplanen.  

Kulturmiljö – Ordet ”fornlämning” har arbetats bort ur samrådsunderlaget.  

Klimatanpassning – Trafikverket väger in ovanstående klimatfaktorer vid beräkningar och 

bedömning av eventuella risker kopplat till de naturvärden som kan påverkas. 

Rennäring – Trafikverket avser att utföra löpande underhåll på stängslet.  

 

4.1.2. Samråd med Gällivare kommun 

Samråd om järnvägsplanen 2020-11-06 

Trafikverket har haft ett tidigt dialogmöte med Gällivare kommun 2020-11-06. Vid mötet presenterade 

Trafikverket projektet. Kommunen har tagit med sig Trafikverkets information för intern diskussion och 

meddelat att de återkommer med eventuella synpunkter vid samråd avseende samrådsunderlaget. 

 

Samråd om berörd detaljplan 

Trafikverket har 2020-12-15 och 2021-01-27 även haft samråd med Gällivare kommun gällande förslag 

till den kommande detaljplaneändringen. 

 

Synpunkter inkomna under samrådstiden 2021-01-27 – 2021-02-25 

Gällivare kommun har inte lämnat något yttrande avseende samrådsunderlaget. 

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket kommer att ta kontakt med Gällivare kommun 

för fördjupat samråd. 

 

4.1.3. Samråd med övriga berörda myndigheter och organisationer 

Jernhusen 

Trafikverket har haft samråd med Jernhusen 2020-10-13. Vid mötet presenterade Trafikverket projektet 

och särskilt fokus gavs den befintliga väntsalen som ägs och underhålls av Jernhusen. 

 

Sveaskog 

Trafikverket har haft samråd med Sveaskog 2020-12-17, 2021-01-29 och 2021-04-16. Vid mötena 

presenterade Trafikverket projektet och särskilt fokus gavs spår 5 som Sveaskog idag är infra-

strukturägare och förvaltare av.  
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4.1.3.1. Synpunkter inkomna under samrådstiden 2021-01-27 – 2021-02-25 

Räddningstjänsten 

Räddningstjänsten har inga synpunkter i ärendet.  

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket kommer att ta kontakt med Räddningstjänsten 

för fördjupat samråd. 

 

Jernhusen 

Jernhusen har inte lämnat något yttrande avseende samrådsunderlaget.  

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket har förmedlat allmänhetens synpunkter på 

väntsalen till Jernhusen via mail 2021-03-01. Trafikverket kommer att ta kontakt med 

Jernhusen för fördjupat samråd kring den befintliga väntsalen samt eventuellt behov av flytt 

eller komplettering av denna.  

 

Sveaskog 

Sveaskog har inte lämnat något yttrande avseende samrådsunderlaget.  

Trafikverkets kommentar: Trafikverket kommer att ta kontakt med Sveaskog för 

fördjupat samråd. 

 

Sametinget 

Sametinget har inkommit med information om att det aktuella området i Nattavaara utgör 

åretruntmarker för Gällivare skogssameby, vilket innebär att samebyn har rätt att bedriva renskötsel i 

området under hela året. I direkt anslutning till driftplatsen finns kärnområdet Kaartijärvi som är 

utpekat som riksintresse för rennäringen för Unna Tjerusj sameby. Kaartijärvi är samebyns största 

kärnområde inom vinterbeteslandet och utgör mycket viktigt vinterbete med god sammanhängande 

lavförekomst.  

Sametinget lyfter vikten av riksintresseområden för renskötsel som en förutsättning för den samiska 

kulturens fortsatta existens. Sametinget menar att riksintresse rennäring ska ses i ett landskaps-

perspektiv eftersom det handlar om ett skydd för områden med olika ändamål som måste hänga ihop 

för att helheten ska fungera, så kallade funktionella samband. Sametinget lyfter att det är av stor vikt att 

de funktionella sambanden mellan områdena inte görs obrukbara, så att renarna kan ströva fritt och 

vandra mellan de olika betesmarkområdena. 

Vidare lyfter Sametinget att Trafikverket ska ge berörda samer möjlighet till inflytande i frågor som 

berör dem och så långt det är möjligt samråda med samerna i sådana frågor.  

Vidare upplyser Sametinget om miljökonsekvensbeskrivningens avgränsning avseende samisk 

markanvändning och vikten av att de berörda samebyarna kommer in i ett tidigt skede i MKB-arbetet. 

Sametinget har tagit fram en vägledning för hur samisk markanvändning ska integreras i MKB-

processen: https://www.sametinget.se/26843  

Sametinget rekommenderar att Akwé: Kons riktlinjer tillämpas för att förebygga och mildra negativ 

påverkan på den samiska kulturen samt för att bidra till att uppnå respekt för traditionell kunskap och 

sedvanebruk.  

https://www.sametinget.se/26843
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Trafikverkets kommentar: Trafikverket beaktar Sametingets synpunkter i det fortsatta 

arbetet med järnvägsplanen. Trafikverket kommer att ta kontakt med berörda samebyar för 

fördjupade samråd när förslag på stängseldragning finns framtagen. 

 

4.1.4. Samråd med enskilda som kan bli särskilt berörda 

Till denna samrådsgrupp tillhör närboende fastighetsägare i Nattavaara. Inför samrådet skickade 

Trafikverket ut ett brev med samrådsunderlag (planbeskrivning), planläggningsbeskrivning, 

illustrationskarta och information om projektet (inklusive samrådsremiss) samt information om hur 

och när synpunkter på samrådsunderlaget kunde lämnas. 

 

4.1.4.1. Synpunkter inkomna under samrådstiden 2021-01-27 – 2021-02-25 

Påverkan på närliggande fastigheter 

En fråga har inkommit om bostadshuset på småhusfastighet som angränsar till järnvägsfastigheten 

kommer att kunna vara kvar i och med planerad förlängning av driftplatsen. 

 

Trafikverkets kommentar: En förutsättning i början av järnvägsplaneprocessen är att 

den slutliga utformningen inte är klar utan att den ska utformas under planprocessens gång. 

Olika intressen och parametrar ska ställas mot varandra. En viktig parameter är påverkan 

på boendemiljö och bland annat kommer utredning av buller att göras. Med den kunskap 

Trafikverket har i detta skede i planläggningsprocessen (samrådsunderlag) bedöms 

angränsande bostadsfastigheter i Nattavaara kunna kvarstå. Det är dock först när 

järnvägsplanen är fastställd som Trafikverket vet hur de slutliga markanspråken ser ut. 

 

Buller 

En synpunkt har inkommit om att bullernivån på Södervägen periodvis är hög, speciellt när malmtåg 

passerar. Bullret varierar med spårförhållanden och väderlek. Många av husen ligger nära järnvägen 

och det lyfts att en ökning av antalet tåg per dygn kommer att påverka miljön påtagligt på Södervägen. 

Därför anses det viktigt att Trafikverket bygger ett bullerplank mot husen närmast spåret. 

 

Trafikverkets kommentar: Buller kommer att utredas och eventuella bullerskydds-

åtgärder kommer att tas fram i det fortsatta arbetet med järnvägsplanen.  

 

Påverkan på grundvatten 

En synpunkt har inkommit om oro kring att arbetet med bangårdsförlängningen kan påverka 

energibrunnar i närområdet negativt. 

 

Trafikverkets kommentar: De arbeten som planeras kommer inte att omfatta några 

åtgärder som riskerar att sänka grundvattennivåerna i området. Nivån i samtliga brunnar 

kommer att mätas före och efter utförda arbeten för att kontrollera om någon påverkan har 

skett.  
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Plankorsning Rallarevägen 

Det har inkommit synpunkter om att plankorsning Rallarevägen idag är viktig för lokalbefolkningen då 

den möjliggör promenad- och cykelstråk och skapar åtkomst till bland annat skoterleder och skidspår. 

Det uttrycks en oro för ökade barriäreffekter när invanda rörelsemönster bryts. Man menar att samhället 

riskerar att delas i två delar och att vägen runt via plankorsning Stationsvägen blir lång. Att som gående 

eller cyklist nyttja den norra plankorsningen Stationsvägen anses olämpligt med hänvisning till att tunga 

timmertransporter trafikerar denna sträcka, samt att många fordon håller hög hastighet. Det anses 

särskilt olämpligt för barn att färdas här. Istället förespråkas en planskild korsning vid Rallarevägen i 

form av en bro eller tunnel för gång-, cykel-, skoter- och hundspannstrafik.  

En synpunkt har inkommit om att en stängning av plankorsning Rallarevägen inte innebär några 

problem för biltrafiken då plankorsning Stationsvägen kvarstår. I motsats till detta har det även 

inkommit synpunkter om att det med endast en plankorsning kan uppstå problem för räddningstjänst, 

lokalbefolkning och resenärer när bommarna är fällda – bland annat kan resenärer som kommer från 

öster då bli stående och missa tåget.  

En stängning av plankorsning Rallarevägen tillsammans med felaktig placering av stängsel anses kunna 

leda till problem med sönderkapade stängsel och illegala överfarter, som i sin tur kan leda till 

personolycka. Med anledning av dessa risker och med hänsyn till Trafikverkets hänsynsmål är en åsikt 

att Trafikverket bör utreda denna fråga ytterligare innan slutgiltigt beslut. 

 

Trafikverkets kommentar: Behovet av en planskild korsning vid Rallarevägen utreds 

vidare i det fortsatta arbetet med järnvägsplanen. Utifrån behov föreslås eventuella åtgärder. 

Trafikverket tar inkomna synpunkter i beaktande i det fortsatta arbetet. 

Punkten ”Behov av planskild korsning när plankorsning Rallarevägen stängs” i kap. 7.2. i SU 

har kompletterats med ”Behov och eventuell placering och utformning av …” 

 

Stängsel 

Det har kommit in synpunkter om att stängslet går långt från själva järnvägen och åsikten är att stängsel 

bör placeras så nära spårområdet som möjligt för så liten barriäreffekt som möjligt. En synpunkt är att 

Trafikverket ska se över sina områdesbehov för tågtrafik, parkering och snöröjning och stängsla efter 

behov.  

Idag går en del skotertrafik på myrområdet väster om föreslagen ny plattform. Det finns en oro att 

placering av stängsel mot den allmänna vägen (Stationsvägen) gör att skotertrafik styrs över på västra 

sidan vägen vilket kan leda till negativa effekter för närboende.  

 

Trafikverkets kommentar: Den orange linjen på illustrationskartan visar 

fastighetsgränsen till järnvägsfastigheten. Något förslag på stängseldragning finns inte i 

samrådsunderlaget. Förslag på stängseldragning tas fram i det fortsatta arbetet med 

järnvägsplanen. Trafikverket tar inkomna synpunkter i beaktande i det fortsatta arbetet.  

Illustrationskartan har justerats med avseende på hänvisning till planerad stängseldragning. 

Den vilseledande markeringen på den orange fastighetsgränsen har flyttats. 
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Saitijoki 

En synpunkt har inkommit med bedömningen att öringen trots vandringshindret kan vandra längre upp 

i bäcken Saitijoki. Det lyfts att det finns både öring och andra fiskarter i Saitijoki och att dessa fiskats av 

byborna i urminnes tider.   

 

Trafikverkets kommentar: Utifrån den inventering av Saitijoki som gjordes i november 

2020 gör Trafikverket fortsatt bedömningen att det är uteslutet att öring kan vandra upp från 

Råneälven förbi det anlagda vandringshindret. Det fanns vid inventeringstillfället inga spår 

av mänsklig vistelse längs vattendraget såsom stigar eller gamla eldplatser, vilket borde ha 

varit fallet om fiske bedrivits. Det kan dock inte uteslutas att det finns stationär öring i bäcken, 

även om bottenförhållandena längs aktuell sträcka inte är optimala för bottenfauna eller fisk. 

Synpunkten leder inte till några förändringar i samrådsunderlaget. 

 

Väntsal 

En synpunkt är att den befintliga, uppvärmda väntsalen fyller sin funktion väl för väntande resenärer, 

till exempel vid dåligt väder. Det lyfts dock att tillgängligheten för funktionshindrade kan förbättras. Ur 

besöksantals- och pandemisynpunkt önskas en större väntsal så att fler resenärer ska rymmas samtidigt. 

Det finns en undran kring om den befintliga väntsalen ska stå kvar eller flyttas till ny plats. En synpunkt 

är att den nedlåtande kallas ”bara en värmestuga”. 

 

Trafikverkets kommentar: Nuvarande väntsal ligger på egen fastighet. Både fastighet och 

väntsal ägs och förvaltas av Jernhusen. Hela stationsområdets utformning inklusive 

placering av väntsal, plattform etcetera utreds vidare i arbetet med järnvägsplanen. 

Trafikverket har fortsatt dialog med Jernhusen angående detta, då det är de som tar de 

slutgiltiga besluten kring väntsalen.  

Ordet ”bara” har tagits bort ur planbeskrivningen. 

 

Väderskydd 

Det finns en undran kring vad som egentligen menas med väderskydd. En synpunkt är att ett öppet 

väderskydd med tak inte räcker på den nya plattformen, men att den kan vara ett komplement till den 

befintliga värmestugan.  

 

Trafikverkets kommentar: På grund av väderförhållanden samt att plattformen föreslås 

att anläggas en bit ifrån befintlig väntsal ska plattformen enligt kravställan i projektet 

kompletteras med ett väderskydd. Väderskyddet ska vara utformat med fyra väggar utan 

dörr, med öppning mot spåret samt innehållande bänk och belysning. Taket ska vara utfört i 

glas eller plast. Exempel på sådant väderskydd finns i Murjek, där väderskyddet har öppna 

partier närmast taket, se figur 1. Planbeskrivningen har kompletterats med denna 

information och figur. 
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Figur 2. Väderskydd i form av en väntkur på Murjek station. 

 

Ny plattform 

En synpunkt har inkommit om att det är viktigt att plattformen blir lång nog, då resenärer idag ibland 

tvingas kliva på sin vagn från snövallar utanför plattformen. Vidare anses att det är för lite med endast 

en plattform och att Trafikverket borde fundera på att anlägga en plattform till alternativt två 

plattformslägen längs samma spår.  

 

Trafikverkets kommentar: Det är idag ett lågt resandeutbyte på Nattavaara station, med 

förhållandevis få resenärer. Med dagens kunskap är det inte aktuellt med en förlängd 

plattform. 

 

Skyltning 

En synpunkt om hur viktigt det är med skyltning har inkommit, för att resenärer/turister ska se att de 

kommit fram till Nattavaara. Det anses även viktigt med informationstavla om avgående och 

ankommande tåg som finns idag. Till detta önskas högtaleutrop på både svenska och engelska. 

 

Trafikverkets kommentar: Skyltning och högtalare inom stationsmiljön ses över och 

åtgärder föreslås i det fortsatta arbetet med järnvägsplanen. 

 

Upprustning av stationsmiljö och skötselnivå 

En synpunkt har inkommit om att hela Trafikverkets fastighet mellan plankorsning Rallarevägen och 

plankorsning Stationsvägen idag är eftersatt och i stort behov av att rustas upp. Åsikten är att den också 

bör ingå i någon form av besiktnings- och/eller skötselplan inom Trafikverket. Det lyfts att byborna 

tidvis, med ideella krafter, försökt röja upp på de mest eftersatta platserna. 
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Trafikverkets kommentar: Avgränsning samt nivå på skötsel inom järnvägsfastigheten 

utreds i det fortsatta arbetet med järnvägsplanen.   

 

Befolkningsunderlag vägtrafik 

En synpunkt har inkommit som ifrågasätter beräkningen av befolkningsunderlaget för vägtrafiken, med 

tanke på de stora investeringar som LKAB planerar. 

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket utgår ifrån de prognoser för befolkningsmängd 

för olika orter som finns att tillgå idag, med data från bland annat SCB. 

 

Barnperspektivet 

En synpunkt har inkommit om att arbetet med bangårdsförlängningen särskilt kommer att påverka 

barnen negativt under byggtiden. Barnen får svårare att promenera, cykla och hälsa på kompisar inom 

stationssamhället. Vid infarten till Södervägen lämnas och hämtas barn av skolskjutsen till Hakkas. 

Under byggnationstiden med byggtrafik måste Trafikverket säkerställa att denna plats är trygg för 

barnen. Nu står de i vägrenen vilket anses direkt olämpligt med byggtrafik i området. Som 

kompensation föreslås att den allmänna lekplatsen vid Södervägen rustas upp. 

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket tar med synpunkterna i det fortsatta arbetet med 

järnvägsplanen samt planeringen av byggskedet. Att upprustningen av driftplatsen 

genomförs på ett säkert sätt, både för barn och för vuxna, är en viktig aspekt att beakta vid 

framtagandet av järnvägsplanen och i efterföljande byggskede. Trafikverket har noterat 

förslaget om upprustning av en lekplats i närheten av driftplatsen men ser inte att det ryms 

inom det uppdrag som Trafikverket har. Trafikverket planerar därför inte att erbjuda en 

sådan åtgärd. 

Planbeskrivningen har kompletterats under kap. 5 Åtgärder under byggtiden, med punkten: 

Upprustningen av driftplatsen ska genomföras på ett säkert sätt för närboende, både för barn 

och för vuxna. Säkra passager till fots och med cykel ska hållas öppna förbi bygg-

arbetsplatsen. En säker plats för lämning och hämtning av barn med skolskjuts ska ordnas på 

annan plats, om nuvarande plats inte är lämplig under byggtiden. 

 

Gamla banvallen 

Synpunkter har inkommit om den gamla banvallen väster om stationsområdet. Spåret anses förfula 

miljön och det lyfts att gamla slipers som ligger kvar lakar ut kreosot och eventuellt även arsenik till 

Saitijoki och Råneälven. Det lyfts att bybor länge haft dialog med Gällivare kommuns miljö- och 

byggnadsnämnd angående detta. Önskan är att den gamla spåranläggningen plockas bort och att 

området städas upp.  

En kortare sträcka av den gamla banvallen används idag som officiell skoterled. En önskan är att låta 

den gamla banvallen bli skoterled vintertid och promenadväg under barmarksperiod. Även bron över 

Saitibäcken föreslås behållas för att nå rekreationsområden västerut.  

 

Trafikverkets kommentar: Den gamla banvallen var från början inte en del av projekt 

Nattavaara bangårdsförlängning. Behovet av en översyn av det gamla spåret uppdagades 

och utgör nu ett sidoprojekt. Hur den gamla banvallen ska hanteras ingår därmed inte i 
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järnvägsplanen, utan hanteras i en parallell process. Remiss för avveckling av det gamla 

spåret och banvallen pågår och beslut kan väntas under april/maj 2021. 

Uppdatering 2022-08-01: Trafikverket har beslutat att det gamla spåret kommer rivas. 

 

4.2. Samråd vid utformning av planförslaget (samrådshandling) 

Under perioden 9 april – 10 maj 2022 presenterades samrådshandlingarna, daterad 2022-02-23. Under 

samrådstiden har kommunen, länsstyrelsen, regionen, myndigheter, organisationer och allmänheten 

fått inkomma med synpunkter på samrådshandlingen. 

Samrådshandlingen och planläggningsbeskrivningen har skickats till Länsstyrelsen Norrbotten, 

Gällivare kommun och övriga myndigheter, organisationer och enskilda som kan bli berörda enligt 

framtagen samrådskrets. Samrådshandlingen har även funnits tillgängligt digitalt på Trafikverkets 

hemsida samt fysiskt på Trafikverkets kontor i Luleå, på Handlar’n och byastugan i Nattavaara samt på 

Gällivare kommun. Annonsering har skett i NSD och Norrbottens Kuriren 9 april 2022. 

Samråd har hållits med Länsstyrelsen Norrbotten, Gällivare kommun, Jernhusen och ledningsägare. 

Genomförda möten sammanfattas i inledningen till respektive myndighet eller företag. Vid ett tillfälle 

har ett samråd hållits med enskild person. Det har inkommit åtta yttranden som berör 

samrådshandlingen. Samråd på orten hölls 21 april 2022 i Nattavaara Folkets hus. Särskilt berörda blev 

inbjudna med brev och allmänheten via annonsering i lokalpress samt på projektets hemsida. 

 

4.2.1. Samråd med Länsstyrelsen Norrbotten 

Beslut om betydande miljöpåverkan 2021-05-11 

Länsstyrelsen meddelade 2021-05-11 att projektet kan antas medföra en betydande miljöpåverkan. 

Bedömningen att planen antas medföra betydande miljöpåverkan grundas i den planerade 

kurvrätningen söder om driftplatsen vilken medför ingrepp i vattendraget Saitijoki som ingår i Natura 

2000-nätverket. 

I övrigt sker utbyggnaden huvudsakligen inom befintligt stationsområde med redan påverkade 

områden. Naturmiljön påverkas därmed måttligt och sett ur kulturmiljösynpunkt finns inte någon 

skyddad kulturmiljö, inga utpekat kulturhistoriskt värdefulla byggnader eller fornlämningar i området. 

Den ökade och tyngre tågtrafiken med medförande buller och vibrationer kommer ske inom befintlig 

järnvägsmiljö vilket bedöms medföra att konsekvenserna för närboende blir små. De riksintressen som 

finns i anslutning till området bedöms inte heller påverkas negativt av järnvägsplanen.  

Länsstyrelsen ser positivt på Trafikverkets ambitioner att utforma planerade åtgärder med en 

anpassning till kulturmiljön genom att ta hänsyn till stationsmiljöns kulturmiljövärden och platsens 

karaktär. Trafikverket har tidigare kommenterat Länsstyrelsens synpunkter gällande klimatanpassning: 

”Trafikverket väger in ovanstående klimatfaktorer vid beräkningar och bedömning av eventuella risker 

kopplat till de naturvärden som kan påverkas”. Länsstyrelsen påpekar att beräkningar eller 

bedömningar för klimatanpassning saknas i handlingarna och att det är viktigt att ta med i det fortsatta 

planarbetet och arbetet med att ta fram en miljökonsekvensbeskrivning. 

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket har tagit del av informationen och kommer 

upprätta en miljökonsekvensbeskrivning. 
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Samråd om hantering av huggorm och mattlummer 2022-02-10 

Samråd har hållits med Länsstyrelsen 2022-02-10 om hantering av huggorm och mattlummer. 

Länsstyrelsen meddelar att om huggorm påträffas på platsen vid byggskedet går det bra att fånga in för 

att förflytta ormen till en säker plats om den inte lämnar platsen av sig självt. Om det däremot påträffas 

ett flertal huggormar, exempelvis vid ett ormbo, ska Länsstyrelsen kontaktas. Länsstyrelsen meddelar 

också att Trafikverket ska motivera varför dispensansökan för mattlummer inte behövs. I motiveringen 

ska det framgå att bevarandeplanen inte påverkas lokalt eller regionalt av att mattlummer försvinner i 

Nattavaara driftplats.  

 

4.2.2. Samråd med Gällivare kommun 

Samråd om berörd detaljplan (flera tillfällen) 

Den befintliga plankorsningen ”Rallarevägen” anges i den kommunala byggnadsplanen som mark 

tillgänglig för allmän gatutrafik. Byggnadsplanen är inte förenlig med Trafikverkets avsikt att stänga 

plankorsningen. Järnvägsplanen gör även intrång i områden med prickmark. I och med att 

järnvägsplanen inte kan fastställas i strid med byggnadsplanen har Trafikverket samrått med Gällivare 

kommun för att skapa ett samarbete kring framdrift och förändring av befintlig detaljplan. Samråd har 

hållits 2021-03-31, 2021-04-21, 2021-08-25, 2021-10-06, 2021-11-08, 2021-12-07, 2022-01-12, 2022-

01-19, 2022-02-16, 2022-03-18, 2022-04-08, 2022-06-09, 2022-08-24, 2023-04-27, 2023-08-23 och 

2023-09-27. 

 

Ledningssamordningsmöten 2021-04-27 & 2021-10-15 

Samråd har hållits med Gällivare kommun vid två tillfällen om kommunala ledningar. 

Det första samrådsmötet hölls 2021-04-27 och handlade om att identifiera ledningar som Gällivare 

kommun äger i närheten och inom projektet. Gällivare kommun har ett korsande fiberstråk vid 

Rallarevägen samt samförlagda ledningar med Vattenfall. Gällivare kommun har pågående utbyggnad 

för fiber men har ingen planerad utbyggnad i området. 

Det andra mötet hölls 2021-10-15 och handlade om att identifiera VA-ledningar i närheten och inom 

projektområdet. Gällivare kommun har potentiella konflikter på fyra platser. Det handlar om 

spillvattenledningar, en dricksvattenledning, en dagvattenledning samt en serviceledning. Samtliga 

ledningar måste återkopplas inom några timmar alternativt behöver en temporär omledning sättas ihop. 

Gällivare kommun har ingen planerad utbyggnad i området. 

 

Samråd med Räddningstjänsten Gällivare 2021-11-30 

Samråd har hållits med brandingenjör från Räddningstjänsten Gällivare 2021-11-30 om deras 

synpunkter på driftplatsförlängningen och planerade åtgärder vid befintliga plankorsningar. 

Räddningstjänsten ser inga problem med att den södra plankorsningen över Rallarevägen stängs. 

Trafikvolymerna över den korsningen bedöms idag som låg och boende kommer fortsatt kunna passera 

järnvägen via den norra plankorsningen. 

Räddningstjänsten ställer sig positiv till att hela järnvägsanläggningen stängslas in. Det medför en högre 

trafiksäkerhet med mindre risk för obehörigt spårbeträdande och konflikter med vilt, samt en bättre 

arbetsmiljö för lokförare och spårpersonal.  

Trafikverket tar med sig Räddningstjänstens funderingar om hur den enskilda vägen till det garage 

räddningsvärnet använder inte ska påverkas negativt till följd av mindre framkomlighet och 

tillgänglighet under och efter byggtid och om det går att hitta synergieffekter med entreprenören.  
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4.2.3. Samråd med övriga berörda myndigheter och organisationer 

Skanova  

Samråd har hållits med Skanova 2021-03-24 om identifiering av ledningar i närheten och inom 

projektområdet.  

Skanova har korsande ledningsstråk vid tre platser. En kopparledning vid vägen norr om bangården 

påverkas då växlar tas bort och ett enkelspår byggs ovanför. Skanova har också en kopparledning under 

järnvägen samt ett fiberstråk vid Rallarevägen som påverkas då växlar tas bort och tre spår byggs. 

Skanova har ingen planerad utbyggnad i området. 

 

Jernhusen 

Samråd har hållits med Jernhusen 2021-12-07 om möjligheten att förlägga värmestuga för resande i del 

av befintlig fastighet som Trafikverket äger inom vid det nya stationsområdet i stället för att fortsatt 

använda värmestugan som är placerad vid befintligt plattformsläge. Trafikverket skulle då ordna med 

upprustning av fastighet i det nya stationsområdet och Jernhusen skulle bli hyresgäster och fortsätta 

förvaltningsuppdraget för den del som blir ny värmestuga. 

Samtliga på mötet är överens om att det finns många fördelar med en sådan lösning då det i den nya 

fastigheten finns både vatten och avlopp, vilket ger en bättre service till medborgarna. Jernhusen ser 

inga problem med att avetablera befintlig värmestuga och istället hyra in sig i Trafikverkets fastighet 

men behöver ta dialogen internt innan ett slutgiltigt besked kan ges Trafikverket. 

 

Fortsatt samråd om ny värmestuga 2022-03-15 

Samråd har hållits med Jernhusen 2022-03-15 om ny värmestugas funktion och hur den ska utformas. 

Trafikverket önskar fortsatt dialog med Jernhusen om dess funktion och fortsatt dialog kring detta kan 

tas med markförhandlare efter att järnvägsplanen vunnit laga kraft. Utöver detta meddelar Jernhusen 

att de ser positivt på att Trafikverket möjliggör bättre service till medborgarna.  

 

4.2.3.1. Synpunkter inkomna under samrådstiden 2022-04-09 – 2022-05-10 

Lantmäteriet 

Lantmäteriet har inga synpunkter i ärendet. 

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket har noterat informationen. 

 

4.2.4. Samråd med allmänheten och särskilt berörda 

 

Samråd med fastighetsägare om buller och vibrationer 2022-04-21 

En fastighetsägare efterfrågade ett enskilt samråd om buller och vibrationer. Fastighetsägaren upplever 

att buller från järnvägen är påtagligt störande, särskilt vintertid och efterfrågar bulleråtgärder. 

Trafikverket svarade att det pågår en bullerinventering utanför järnvägsplanen och att bullerberörda 

kommer kontaktas av Trafikverket när inventeringen sker i Nattavaara. I järnvägsplanen har en 

bullerberäkning gjorts vilken visar att planerade åtgärder inte medför att gällande åtgärdsnivåer 

överskrids varav bullerskyddsåtgärder inte är aktuellt. 

Uppdatering 2022-08-01: Efter samrådet har Trafikverket ändrat bedömningen av projektet till 

åtgärdskategori väsentlig ombyggnad och fastigheten erbjuds fastighetsnära bullerskyddsåtgärd. 
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Samråd på orten 2022-04-21 

Samråd hölls klockan 18:00 – 21:00 i Nattavaara Folkets hus. Totalt deltog 15 personer från allmänheten 

på samrådet. Utöver detta deltog fem personer från Trafikverket, två personer från Ramboll, en person 

från Gällivare kommun och en person från kommunens konsult. Kommunen beskrev påverkan på 

berörd byggnadsplan och att det är ett gemensamt samrådsförfarande för att upphäva berörda delar av 

planen. Trafikverket och Ramboll presenterade tänkta åtgärder samtidigt som deltagarna hade 

möjlighet att ställa frågor. Ritningar och handlingar fanns utskrivet att ta del av. Det fanns även 

möjlighet att lämna synpunkter via formulär på plats. Nedan sammanfattas vad som diskuterades under 

samrådet. 

 

Stängning av plankorsning Rallarevägen 

Flera uttryckte kraftfullt att byn delas i två delar om plankorsningen över Rallarevägen stängs. De ansåg 

att det får stora konsekvenser för rekreation, friluftsliv och rörlighet med skidor, skoter, cykel och 

promenader. Detta kan innebära längre avstånd till exempelvis skidspår, badplats samt åtkomst till 

bensinmack på östra sidan.  

Stängning av plankorsning Rallarevägen försämrar också säkerheten för gående och cyklister som 

kommer att hänvisas till den mer trafikerade vägen - väg 818. Vägen är smal och plankorsningen väg 

818 ligger i kurva. Boende i Nattavaara påtalar för Trafikverket att oskyddade trafikanter, däribland 

barn, går och cyklar längs Rallarevägen. 

En oro lyftes för bristande framkomlighet för exempelvis Räddningstjänsten med endast en 

plankorsning om plankorsning Rallarevägen stängs. Händer något på/vid plankorsning över väg 818 så 

innebär det väldigt långa omvägar att köra runt. Önskemål om att plankorsning Rallarevägen kvarstår 

och att säkerheten i stället höjs genom installation av helbomsanläggning. Risken för olyckor ökar när 

bilar, fyrhjulingar, skotrar, cyklister ska ta sig till andra sidan järnvägen genom att via en vänstersväng 

köra ut på väg 818 från Rallarevägen. 

 

Trafikverkets kommentar: Räknat på en gånghastighet på 5 km/h innebär stängningen 

av plankorsningen att en promenad från västra sidan av plankorsningen vid Rallarevägen 

till östra sidan av plankorsningen via norra plankorsningen motsvarar en promenadtid på 

cirka 20 minuter (1,7 km). Eftersom bensinstationen ligger vid norra plankorsningen bedöms 

inte accessen försämras eftersom trafikanter behöver trafikera samma sträcka oavsett om 

passage sker vid plankorsningen vid Rallarevägen eller plankorningen vid väg 818.  

Plankorsningen vid väg 818 planeras att breddas 1,5 meter för bättre framkomlighet. 

Samråd har hållits med Räddningstjänsten (se samråd 2021-11-30) som inte ser några 

problem med att stänga plankorsningen vid Rallarevägen. En helbomsanläggning är inte 

möjlig att bygga enligt gällande riktlinjer eftersom det fortsatt innebär passage över flera 

spår. Om bommarna är nere under längre tid finns också risken att människor genar över 

spåret med större risk för påkörningsolyckor (exempelvis vid stillastående tåg som börjar 

rulla eller att stillastående tåg skymmer rullande tåg). 

 

Gångpassage vid stängd plankorsning 

Under samrådet framkom önskemål om möjlighet till att skapa passage för åtminstone gående där 

plankorsning Rallarevägen är idag. Rundslingan, via plankorsning Rallarevägen, skapar närhet mellan 

östra och västra sidan av samhället och är en populär slinga att promenera. Denna möjlighet försvinner 

när plankorsning Rallarevägen stängs. 
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Trafikverkets kommentar: En passage över spåren i plan är enligt gällande riktlinjer inte 

möjligt att bibehålla när driftplatsen byggs om. En planskild lösning med passage under 

järnvägen har utretts men förkastats med motiv att dels innebär en sådan lösning höga 

kostnader både för produktion och underhåll, samt är tekniskt avancerad att bygga på grund 

av en hög grundvattennivå vilket ställer krav på täta slänter och pumpanläggningar. 

Dessutom medför lutningen på anslutande ramper att det blir svårt att klara kraven i Vägar 

och Gators utformning (VGU). Det innebär utökat markanspråk och stora ingrepp i 

anslutande fastigheter för att klara kraven på rätt lutning. Detta är något som kan minimeras 

men som då kräver dyrare konstruktioner, som exempelvis stödmurar. Det bedöms även svårt 

att underhålla och snöröja en sådan lösning. Andra planskilda lösningar som prövats men 

förkastats är bland annat en ramp över befintlig järnväg, men som även den kräver mer 

markanspråk, är dyr och endast medför att oskyddade trafikanter kan passera.  Även denna 

typ av lösning blir svår att underhålla, särskilt vintertid. Sammantaget bedöms det inte vara 

samhällsekonomiskt försvarbart att ersätta den stängda plankorsningen med en planskild 

lösning. Detta även med tanke på att det finns en befintlig plankorsning kvar över väg 818 

som ligger inom rimligt avstånd. 

 

Plankorsning väg 818 

Det finns önskemål om gång- och cykelväg längs väg 818 samt en gångfålla vid plankorsningen utformad 

på liknande sätt som i Koskullskulle. Den har en bra utformning som gör att gående slipper trängas med 

trafiken. 

 

Trafikverkets kommentar: En gång och cykelväg längs väg 818 ingår inte i projektet men 

Trafikverket noterar önskemålet. Plankorsningen vid väg 818 kommer breddas 1,5 meter på 

vardera sida för förbättrad framkomlighet. Trafikverket ser över hur denna breddning ska 

utformas. Plankorsningen i Koskullskulle har andra förutsättningar (anslutande gång- och 

cykelväg) och är därför mindre lämplig för plankorsning över väg 818. 

 

Stängsel 

Fråga uppkom kring varför Trafikverket anlägger stängsel runt bangården och varför man inte anlägger 

plank i stället, som är finare att titta på. 

 

Trafikverkets kommentar: I Sverige omkommer 65 till 105 personer per år (sett till de 

senaste fem åren) på järnvägen i Sverige. Spårrelaterade olyckor uppstår främst när 

personer genar över spåren samt vid självmord (Trafikverket 2022). Trafikverket strävar 

efter att bygga en säker driftplats och instängsling av driftplatsen försvårar för människor 

och djur att beträda spårområdet. Exempelvis kan ett stängsel minska riskerna för lekande 

barn i närområdet. Det är också olagligt att vistas i spårområdet enligt 9 kap 1§ 

Järnvägslagen: ”Utan infrastrukturförvaltarens eller järnvägsföretagets tillstånd får inte 

någon beträda spårområdet för järnväg utom på platser där det klart framgår att 

allmänheten har tillträde”. Förbudet är belagt med böter.  

Plank anläggs vanligtvis som bulleråtgärd. Ett plank kan också upplevas som en större 

barriär än ett stängsel som är möjligt att se igenom. Ett plank innebär också att bebyggelse i 

Nattavaara skyms från respektive sida av järnvägen samt för tågresenärerna. 
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Stationsområdet 

Önskemål om parkeringsplatser, laddstolpar och motorvärmare vid det planerade nya stationsområdet 

framkom. Allmänheten framförde också önskemål om att behålla den befintliga värmestugan då många 

tycker den ger karaktär till bygden. 

 

Trafikverkets kommentar: Parkeringsplatser planeras att byggas vid den nya 

stationsbyggnaden. Övriga önskemål noteras och kommer finnas i åtanke vid 

detaljprojekteringen. Trafikverket bestämmer inte vad som kommer att hända med den 

befintliga värmestugan eftersom byggnaden ägs av Jernhusen. Trafikverket för vidare 

önskemålen till Jernhusen.  

 

Buller 

Flera samrådsdeltagare ser en risk för ökat buller med flera tågmöten och tåg som startar och stannar i 

Nattavaara. Man ser även problem med befintligt buller och vibrationer och önskar att bullermätning 

genomförs. Kurvprofilen i söder gör att det finns risk att lokföraren måste bromsa med full ”tågbroms” 

i stället för ”lokbroms”, vilket kan innebära ökat buller. 

 

Trafikverkets kommentar: Genomförd bullerberäkning visar att åtgärdsvärden inte 

överskrids vid genomförande av planförslaget. Bullerberäkningen genomförs i ett program 

som beräknar ett teoretiskt utfall baserat på genomförda bullermätningar på andra platser. 

Beräkningarna baseras på ett ”värsta scenario” med medvind i alla riktningar. Detta innebär 

att en bullermätning på plats sannolikt kommer visa ett lägre värde än bullerberäkningen.   

Uppdatering 2022-08-01: Efter samrådet har Trafikverket ändrat bedömningen av projektet 

till åtgärdskategori väsentlig ombyggnad och en ny bullerutredning kommer genomföras. 

 

Saitijoki 

Samfälligheten som säljer fiskekort till närliggande vattendrag undrar om det finns kortvarig eller 

långvarig risk för påverkan på fiskbeståndet i samband med omgrävning av bäcken Saitijoki. 

Samfälligheten undrar också hur de kommer att få information om omgrävningen av bäcken Saitijoki.  

Saitijoki svämmar över mycket under våren, påverkar detta planerade åtgärder? 

 

Trafikverkets kommentar: Omgrävningen av Saitijki har utretts för att minimera 

påverkan på både djur och natur. Vid omgrävningen kommer inledningsvis en ny bäckfåra 

grävas och när den är färdigställd leds vattnet om till den nya bäckfåran. Vid omledningen 

kan en kortare påverkan uppstå men omgrävningen bedöms inte ge långvariga effekter på 

djurlivet i Saitijoki. Omgrävningen av Saitijoki omfattas av tillfällig nyttjanderätt vilket 

innebär att Trafikverket bara har tillgång till marken under byggtiden. Trafikverket kommer 

informera markägaren inför att omgrävningen kommer ske. Information om projektet 

kommer även finnas tillgängligt på Trafikverkets projekthemsida.  

Trafikverket kommer inte göra några specifika åtgärder för att hantera vårflödena i Saitijoki. 

En del av projektet är att förbättra avvattningen vid järnvägen. Trummor och diken kommer 

dimensioneras för de flöden som kan uppstå. En risk för stående vatten kommer dock kvarstå.  
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Råneälvsbron 

En fråga handlade om Råneälvsbron kommer byggas om enligt Trafikverkets tidigare uttalanden. Vid 

högvatten går vattennivån högt upp på brofundamenten. Ett önskemål är att en passage byggs över Råne 

älv för gående i samband med ombyggnation/nybyggnation av bron. 

 

Trafikverkets kommentar: Råneälvsbron omfattas inte av åtgärder i planförslaget men 

Trafikverket planerar att åtgärda Råneälvsbron i framtiden. I nuläget finns dock inga 

konkreta planer för när eller hur bron åtgärdas. 

 

Allmän återkoppling/information 

Önskemål framkom om 3D-modeller för visualisering på samråden för att tydligare kunna visa 

påverkan. 

Deltagarna informerade om att de anser att Nattavaara är lägligt placerat och att det finns potential att 

växa i framtiden. Detta eftersom det finns många miljövänliga resealternativ, orten ligger i närheten av 

Gällivare (som har bostadsbrist) och det är nära till naturen. Det kommer också mycket turister till 

Nattavaara som även letar hus.  

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket noterar informationen. 

 

4.2.4.1. Synpunkter inkomna under samrådstiden 2022-04-09 – 2022-05-10 

Under samrådstiden har åtta synpunkter inkommit från allmänheten och särskilt berörda. Nedan 

sammanfattas synpunkterna med generella svar. 

 

Ny stationsmiljö med värmestuga 

En person önskar att värmestugan blir större än befintlig värmestuga och att den får eluttag för laddning 

av telefon. En person undrar om det kommer vara möjligt att stiga av tåget i anslutning till den nya 

värmestugan samt om befintlig verksamhet i byggnaden kan fortgå. Personen undrar om 

stationsområdet kommer vara tillgängligt för personer med funktionshinder, hur det kommer 

underhållas samt hur väderskydden kommer utformas. Personen skriver också att kopplingen till 

Handlar’n är viktig samt önskar kameraövervakning i området som skydd mot skadegörelse. 

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket planerar att nyttja en del av en befintlig byggnad 

i närheten av plankorsningen vid Rallarevägen som ny värmestuga. Ytorna kommer bli större 

och tillgänglighetsanpassade. Trafikverket noterar önskemålet om eluttag. Befintlig 

verksamhet kommer kunna fortgå i byggnaden eftersom enbart en del av byggnaden byggs 

om till värmestuga. Underhållet av stationsområdet kommer skötas av Trafikverkets 

underhållsavdelning efter Trafikverkets riktlinjer. Skötsel som snöröjning kommer ske 

kontinuerligt för bra framkomlighet. Vid ombyggnationen kommer stationsområdet med ny 

plattform och värmestuga tillgänglighetsanpassas efter dagens regler och normer. En 

exempelbild på väderskydd finns i samrådshandlingen på sida 52 samt sida 14 i detta 

dokument. Mer om tänkta åtgärder finns i samrådshandlingens gestaltningsprogram. En ny 

plattform kommer att anläggas till det nya stationsområdet och den nya värmestugan. Tåget 

kommer att stanna vid den nya plattformen. Det kommer vara fortsatt möjligt, åtminstone 
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under sommartid, att gå från plattformen till Handlar’n via en gångväg inom området (på 

platsen för befintlig infart till stationsområdet). Kameraövervakning ska användas 

restriktivt, det finns därför inga planer på kameraövervakning i Nattavaara. 

 

Stängning av plankorsning Rallarevägen och ny passage 

Boende i Nattavaara anser att det är viktigt med en passagemöjlighet vid Rallarevägen. Om möjligheten 

att passera spåret försvinner kommer det bli långt att gå till närliggande skidspår. Rallarevägen är också 

ett populärt rekreationsstråk för oskyddade trafikanter och skoterförare vilket skulle försvåra 

framkomligheten vid en stängning. En passage för gång och skoter är nödvändig. Stängningen kommer 

upplevas som en stor barriär i samband med att det inte längre kommer vara möjligt att gå runt byn. En 

person ifrågasätter kostnadskalkylen för en gångbro eller tunnel. Personen upplever att det uppskattade 

kostnadsspannet är för stort och ej trovärdigt.  

Om plankorsningen Rallarevägen stängs måste boende åka via Rallarevägens norra korsning för att 

komma till väg 818. En person menar att Rallarevägen, norr om Folkets hus, ofta översvämmas under 

våren vilket skapar problem med framkomligheten. Personen önskar att vägen rustas för att bli 

framkomlig under hela året. 

 

Trafikverkets kommentar: Enligt gällande riktlinjer är det inte tillåtet att behålla 

plankorsningen eftersom planförslaget innebär fler spår med mötande och stillastående tåg. 

En planskild passage är utredd men kommer vara tekniskt komplicerad samt svår att 

underhålla. Trafikverket har genomfört en kostnadsberäkning för flera alternativ av 

planskild korsning i projektet. En planskild lösning som ersättning för plankorsning 

Rallarevägen finns inte med i projektets beställning eller budget. Den bedömda kostnaden är 

endast framtagen som förklaring för att visa på vilken kostnad detta kan innebära. 

Kostnaderna för alternativen ligger i spannet 20–40 miljoner kronor. Sammantaget bedöms 

det inte vara samhällsekonomiskt försvarbart att ersätta den stängda plankorsningen med en 

planskild lösning. Detta även med tanke på att det finns en befintlig plankorsning kvar över 

väg 818 som ligger inom rimligt avstånd.  

Driftplatsförlängningen kommer inte påverka översvämningsrisken, varken positivt eller 

negativt. Åtgärder längs Rallarevägen ingår inte i projektet. Rallarevägen är en enskild väg 

vilket betyder att Trafikverket inte är väghållare.  

 

Servitutsrätt på Rallarevägen 

En person undrar hur ledningar som går via Rallarevägen kommer påverkas och om det kommer bli 

ökade bullernivåer. Personen undrar om också om Rallarevägen kommer hastighetsregleras eftersom 

underhållspersonal i dagsläget passerar med tunga fordon i höga hastigheter. 

 

Trafikverkets kommentar: Planerad servitutsrätt på Rallarevägen (till förmån för 

järnvägsfastigheten) innebär att Trafikverket bara får rätt att trafikera vägen. 

Servitutsrätten innebär ingen ombyggnation och kommer inte påverka ledningar för 

exempelvis fiber och VA. I huvudsak planeras Rallarevägen användas av underhållspersonal 

för åtkomst till en växel i den södra delen av driftplatsen. Trafiken på vägen bedöms inte öka 

nämnvärt jämfört med dagens situation. Under byggtid kan störningar uppstå men 

ambitionen är att undvika eller motverka negativ påverkan på omgivningen. Rallarevägen 

är inte en statlig väg, således styr inte Trafikverket hastighetsbegränsningen.  
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Stängsel/dike 

En person anser att planerad stängseldragning är placerad för nära personens bostadshus. Stängslets 

placering kommer innebära problem med åtkomst för skötsel och möjlighet att vända med bil på 

fastigheten. Detta innebär också att personen inte kommer kunna nyttja sin carport för uppställning av 

sin husvagn. Personen föreslår istället att dränering läggs i marken (trumma) istället för öppna diken. 

Detta skulle kunna möjliggöra att stängslet kan flyttas närmare järnvägen. 

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket kommer att utreda stängselplaceringen vidare 

och tar synpunkten gällande trumma istället för öppna diken förbi fastigheten i beaktande.  

 

Buller och vibrationer 

En person tycker att ett beräknat medelvärde för buller per natt inte är tillräckligt eftersom det kommer 

bli buller under längre tid och inte enbart några gånger per natt. Personen undrar också var prognosen 

på antal tåg finns att ta del av. Personen undrar också varför vibrationer inte diskuterades under 

samrådet på orten. Under start och inbromsningar kommer buller genereras och boendemiljön kommer 

försämras. 

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket har sedan samrådet beslutat att projektet ska 

klassas som åtgärdskategori väsentlig ombyggnad avseende buller. Detta innebär att 

Trafikverket genomför utökade bullerinventeringar och tar fram åtgärdsförslag.  

 

Miljö 

En person önskar att Trafikverket skapar en eko-plats med lösningar fokuserade på design och miljö 

med exempelvis en socioviadukt. Personen tycker att det är synd att driftplatsförlängningen påverkar 

fastigheterna negativt. Detta eftersom det försämrar goda förutsättningar för ett bra boende i 

Nattavaara, något som är viktigt då det råder bostadsbrist i Gällivare. Personen undrar också hur 

rennäringen påverkas samt hur miljöfrågor vid Saitijoki och alternativa spårdragningar är utredda och 

bedömda. 

 

Trafikverkets kommentar: En lösning i form av en socioviadukt har inte studerats och 

ingår inte heller i Trafikverkets grundbeställning inom ramen för projektet och dess 

finansiering. Möjligheter till förbättrad tillgänglighet och trafiksäkerhet har utretts via 

planskilda korsningar, men har av olika motiv förkastats, se tidigare svar ovan.  

I gestaltningsprogrammet (vilket återfinns i samrådshandlingen) beskrivs hur Trafikverket 

hanterar utformningen av ombyggnationen och motiven till detta. Miljön är viktig och 

Trafikverket har strävat efter att minimera påverkan där det är möjligt. I 

miljökonsekvensbeskrivningen (MKB) beskrivs hur påverkan bedöms jämfört med 

nollalternativet (inga åtgärder). Trafikverket har följt Sametingets vägledning för hur samisk 

markanvändning ska integreras i MKB-processen. Rennäringen är under samrådsperioden 

särskilt berörda. Detta innebär att berörda samebyar och Sametinget har fått information och 

inbjudan till samråd via brev. Rennäringen har inte inkommit med några synpunkter på 

planförslaget i skede samrådshandling.  

Den planerade omgrävningen av Saitijoki föranleder en tillståndsansökan för ingrepp i 

Natura 2000-område och att en separat MKB tas fram för Saitijoki. Dessa och en anmälan 
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om vattenverksamhet har nu skickats till Länsstyrelsen. I den fortsatta tillståndsprocessen 

kommer det utkristalliseras hur och när arbetet får utföras och vilka krav som ska uppfyllas 

för det arbete som genomförs. Arbetet med Saitijoki och dess utredningar hanteras delvis i en 

separat process där frågeställningar kring Saitijoki hanteras i en separat samråds-

redogörelse.  

 

Projektmål 

En person frågar om hur projektmålen uppfylls i projektet.  

 

Trafikverkets kommentar: En preliminär bedömning av projektets uppfyllelse av projekt-

målen finns på sida 81 i samrådshandlingen. 

 

Finansiering och nytta 

Det finns synpunkter kopplat till finansieringen av ombyggnationen. Det berör kostnaden kontra nyttan 

av en planskild korsning vid Rallarevägen samt att LKAB som trafikerar järnvägen borde finansiera 

delar av ombyggnationen.  

Det har också inkommit frågor kring hur nyttan med ombyggnationen har beräknats kopplat till 

ekonomiska vinster, miljöpåverkan och mjuka värden.  

 

Trafikverkets kommentar: En planskild lösning som ersättning för plankorsning 

Rallarevägen finns inte med i projektets beställning (se avsnitt ”Stängning av plankorsning 

Rallarevägen och ny passage”). Planerade åtgärder görs för att höja kapaciteten på hela 

Malmbanan för samtliga aktörer. Åtgärden syftar till att optimera flödena, tillgängligheten 

och kapaciteten på banan. Detta gynnar all trafik, även persontrafiken. Projektet finansieras 

av Trafikverket via den Nationella planen och ingen extern finansiering är aktuell. 

I samband med åtgärdsvalsstudien som togs fram 2014 genomfördes en samhällsekonomisk 

analys. Detta innebär en värdering och sammanräkning av samtliga relevanta 

samhällsekonomiska effekter av en åtgärd med metoden CBA (cost-benefit analysis). Vid 

analysen tillämpas det så kallade Kaldor-Hicks-kriteriet vilket innebär att en åtgärd är 

lönsam om de totala samhällsekonomiska intäkterna är större än de totala 

samhällsekonomiska kostnaderna. Vissa effekter värderas genom marknadspriser medan 

andra effekter värderas genom beräknade fiktiva priser, så kallade skuggpriser. I analysen 

konstateras att åtgärden ger ett kalkylmässigt svagt negativt bidrag till samhällsekonomisk 

effektivitet, men den slutligt sammanvägda bedömningen är positiv tack vare ej värderade 

effekter av trespårsstation. Åtgärden ger ett positivt bidrag till social hållbarhet tack vare ett 

säkrare, tillförlitligare och tillgängligare transportsystem. Åtgärden ger ett positivt bidrag till 

ekologisk hållbarhet eftersom den negativa klimatpåverkan under byggtiden samt av drift och 

underhåll under kalkylperioden uppvägs av större minskningar av klimatgasutsläpp från 

trafiken under kalkylperioden. 

 

Samrådet, information och brevutskick 

En person anser att handlingarna bara redovisar Trafikverkets rättigheter och inte tar hänsyn till de 

boende för vilka planen bara medför olägenheter. En person tycker att Nattavaaara porträtteras som ett 

litet samhälle i negativ bemärkelse med kortsiktig vinst i stället för hållbara lösningar.  
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En person skriver att det är dåligt informerat eftersom alla inte har NSD och Kuriren. Personen föreslår 

postutskick till boende i Nattavaara. 

En person undrar varför dennes fastighet inte finns på illustrationskartan men enligt brevutskick kan 

beröras av planförslaget. 

 

Trafikverkets kommentar: Trafikverket beklagar att det uppfattats som att Nattavaara 

framställs i negativ bemärkelse vilket inte alls är ambitionen. Trafikverket vill utveckla 

stationsmiljön i Nattavaara och skapa både en trevligare och mer tillgänglig miljö. I 

planprocessen ska olika intressen vägas mot varandra. Som förtydligande innebär det inte 

bara att Trafikverkets intressen ska beaktas utan även de boendes intressen ska beaktas. 

Trafikverket strävar efter att minimera påverkan på omgivningen men kommer behöva göra 

en del påverkan för att planen ska vara möjlig att genomföra. Samrådet är en del i processen 

att göra nödvändiga avvägningar och ta del av allmänheten och särskilt berördas åsikter. 

Detta innebär att det förslag som presenterades på samrådet kommer att vidarebearbetas 

med hänsyn till vad som framkommit i samrådet. Trafikverket har tagit fram en 

miljökonsekvensbeskrivning (MKB) i vilken sociala, ekonomiska och ekologiska aspekter 

utretts. MKB:n kommer sedan skickas till Länsstyrelsen för godkännande. Trafikverkets 

övergripande transportpolitiska mål är att säkerställa en samhällsekonomiskt effektiv och 

långsiktigt hållbar transportförsörjning för medborgarna och näringslivet i hela landet. 

Kortsiktiga lösningar är inte hållbart för vare sig Trafikverket eller boende i Nattavaara.  

Trafikverket har enligt praxis annonserats i aktuella tidningar i området, i detta fall NSD, 

Kuriren och utöver detta Post- och inrikes tidningar. Särskilt berörda har fått brevutskick. 

Med särskilt berörda avses fastighetsägare och rättighetsinnehavare som berörs av 

markanspråk. Utöver detta har annonsering skett på Trafikverkets projektsida på webben. 

Fastigheten är inte med på illustrationskartan eftersom den inte bedöms påverkas. 

Fastigheten ligger inom samrådskretsen och har därför fått brev om att det är möjligt att 

lämna yttranden på samrådshandlingen. 

 

4.2.4.2. Kompletterade samråd om tillfällig nyttjanderätt på Södervägen 

Under perioden 2023-03-03 – 2023-04-10 hölls ett kompletterande samråd med boende längs Söder-

vägen om att använda Södervägen för byggtrafik under tiden för omgrävningen av Saitijoki. Ett yttrande 

inkom och tre personer återkopplade att de önskade samråd på orten. Efter telefonsamtal och 

mailväxling kände sig samtliga nöjda och hade fått sina frågor besvarade och ansåg inte längre att det 

fanns behov av samråd på orten. Nedan sammanfattas synpunkterna. 

 

Säkerhet för barn 

Det inkomna yttrandet handlade om byggtrafik på Södervägen är farligt eftersom det bor flera familjer 

på södervägen med barn i låg och mellanstadiet som leker och cyklar på vägen. Personen menar att det 

är säkrare om byggtrafiken går på område utmärkt med servitutsrätt för serviceväg.  

 

Trafikverkets kommentar: När Saitijoki ska flyttas till nytt läge (för att möjliggöra ny 

dragning av järnvägen) behövs åtkomst till området kring Saitijoki. I samband med detta 

finns ett behov av att nyttja Södervägen, därav markanspråk för tillfällig nyttjanderätt för 

genomfart villaområde och anläggande av byggväg. Byggtrafiken kommer vara begränsad i 
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samband med flytten av Saitijoki. Det är inte möjligt att nyttja området markerat med 

servituträtt för framtida serviceväg eftersom järnvägen i så fall måste korsas för att komma 

åt Saitijoki. 

Under den fortsatta planeringen/projekteringen kommer Trafikverket försöka begränsa 

behovet av att nyttja Södervägen. Under ett entreprenadskede kan vi jobba med kravställning 

kopplat till säkerhet och begränsa hastighet m.m.  

 

Buller och vibrationer 

En fastighetsägare undrar om det finns risk för skador på sin bostadsfastighet kopplat till vibrationer 

under byggtid. Fastighetsägaren meddelar också att fastigheten brukar hyras ut men att höga 

bullernivåer kan begränsa den möjligheten och undrar om ersättning för detta.  

 

Trafikverkets kommentar: De entreprenadarbeten som kan förekomma bedöms inte 

komma orsaka skador på fastigheten. Om skador skulle uppstå till följd av byggnationen är 

Trafikverket skyldig att erbjuda ersättning för skadorna. Trafikverket ger inte ersättning för 

ökat buller i samband med ombyggnad av driftplatsen. Ambitionen är att minimera buller-

påverkan i så stor rad som möjligt i enlighet med Naturvårdsverkets riktlinjer för buller. 

 

Plankorsning Rallarevägen 

En person framförde att plankorsningen vid Rallarevägen inte borde stängas.  

 

Trafikverkets kommentar:  Se tidigare svar på sida 23. 

 

Påverkad utfart 

En fastighetsägare undrar hur befintlig utfart mot mark som tas i anspråk för ny järnvägsmark med 

äganderätt kommer påverkas, om ytan kommer snöröjas och vad som är planerat på platsen. 

Fastighetsägaren undrar också om det kommer det kommer vara stängsel mellan gården och det nya 

stationsområdet. 

 

Trafikverkets kommentar:   I samrådshandlingens planbeskrivning finns en skiss över 

förslagen utformning av stationsområdet (sida 53). Skissen är ett förslag och utformningen 

kommer bearbetas i samband med detaljprojekteringen. Syftet med att marken i anslutning 

till fastigheten tas i anspråk för järnvägsändamål är att ytan är nödvändig för järnvägens 

bestånd, drift och brukande. På platsen planeras för infart/rundkörning för att göra det nya 

stationsområdet tillgängligt för trafikanter. Ytan kommer snöröjas av Trafikverket. Om 

konsekvensen av planen blir att utfartsmöjligheten inte längre kan bibehållas i nuvarande 

läge kommer Trafikverket att vidta skadebegränsande åtgärder som kommer att möjliggöra 

en annan anslutningspunkt till väg. Var en sådan anslutningspunkt i så fall kan förläggas 

hanteras i detaljprojekteringen och fastställs inte i järnvägsplanen.  

Det kommer att vara ej klippbart stängsel längs med järnvägen. Det kommer inte att vara 

något stängsel mellan fastigheten och stationsområdet. Stängslet avslutas vid den nya 

plattformen (vid den nuvarande järnvägsövergången). 
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